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آتشکده ساسانی پارکینگ خودرو 
شد!

در  شده  گفته  که  کازرون  ساسانی  آتشکده 
ایران ثبت  سال ۱۳۱۸ در فهرست میراث ملی 
سنگین  خودروهای  برای  پارکینگی  به  شده، 

کشاورزی و سواری تبدیل شده است.
پژوهشگر  ـ  آریا  سیاوش  ایسنا،  گزارش  به 
عکس های  انتشار  با  فرهنگی  ـ  میراث  فعال  و 
آتشکده  این  نابسامان  وضعیت  از  جدیدی 
ساسانی که در بی توجهی تمام رها شده است، 
نسبت به شیوه نگهداری و تعرض هایی که از 
سوی کشاورزان به عرصه و حریم آن شده است، 

هشدار داد.
این دوستدار میراث فرهنگی در سال ۱۳۹۶ نیز 
درباره ساخت گلخانه در عرصه و حریم این اثر 
ساسانی هشدار داده بود،  اما اکنون می گوید:  
نه تنها به آن هشدارها توجهی نشده که تعداد 
بیشتری گلخانه در حریم درجه یک این یادگار 

ساسانی ساخته شده است.
تعیین  درباره  سال  همان  از  کرد:  اضافه  او 
عرصه و حریم این بناهای ساسانی با مسؤولان 
کرده  گفت وگو  فارس  استان  فرهنگی  میراث 
گذشت  با  اما  بودند،  داده  قول هایی  آن ها  و 
بیش از پنج سال ونیم، نه تنها حریم و عرصه ای 
برای آتشکدۀ کازرون تعیین نشده و از ساخت 
گلخانه پیشگیری نشده، بلکه در کمال شگفتی و 
ناباوری چندین گلخانۀ دیگر در حریم درجه یک 
و چند متری آتشکدۀ کازرون سبز شده است که 
چیزی جز افسوس و دریغ از این همه بی مهری 
و بی تفاوتی و کم کاری متولیان میراث فرهنگی 

برجای نمی ماند.
این فعال میراث فرهنگی به تبدیل این آتشکده 
به محلی برای پارک کردن خودروهای سنگین 
کشاوری و سواری اشاره کرد و گفت:  کشاورزان 
عنوان  به  آتشکده  این  عرصه  از  زمین داران  و 
پارکینگ بهره می برند،   ابزار و ماشین آلات خود را 
در اطراف آن رها کرده اند و منظره ای زشت را به 

نمایش گذاشته اند.
او نصب تیرهای برق در عرصه و حریم آتشکده 
و  دانست  دیگری  معضل  را  کازرون  ساسانی 
اظهار کرد:  اگر عرصه و حریم این اثر تاریخی 
تا کنون تعیین شده بود، این چنین فضا برای 
اثر  این  به  بیشتر  و دست درازی  دست اندازی 
تاریخی باز نبود. در اطراف این آتشکده حتی یک 
تابلوی معرفی وجود ندارد تا مردم به ویژه بومی ها 

به اهمیت این اثر تاریخی پی ببرند.
آتشکدۀ کازرون در ۱۰ کیلومتری جنوب شرقی 
به  و  واقع شده  فارس  استان  کازرون در  شهر 
از سوی »مهرنرسی  پژوهشگران  از  برخی  باور 
یا مهرنرسه«، وزیر نامدار بهرام پنجم ساسانی 

ساخته شده است.
این پژوهشگر میراث فرهنگی در ادامه گفت: 
این آتشکده طبق برخی اسناد، در سال ۱۳۱۶ 
خورشیدی از سوی »ماکسیم سیرو« کشف شد. 
این چهارتاقی روی چهار پایۀ سنگی استوار شده 
مصالح  است.  داشته  شکل  منحنی  گنبدی  و 
اصلی به کار رفته در سازه، سنگ و ملات گچ 
است. بلندای هر یک از ضلع ها ۵ متر و نیم 
یک  آتشکده  سنگی  پایه های  ضخامت  است. 
متر و پهنای دهانۀ هر یک از تاق ها دو مترونیم 
است. بلندای پایه ها تا پهنۀ زمین نیز، دو متر 
آتشکده  دیوارهای  است.  سانتی متر  چهل  و 
اندازه ای نزدیک به ۲۰/۲ در ۱ متر دارند، اما هم 
اینک تنها دو پایه از چهارپایۀ چهارتاقی موجود 
است و از سقف گنبدی آن هم دیگر اثری برجای 
نمانده است. این دو پایۀ برجای مانده نیز تا نیمه 
در گذشته بازسازی و مرمت شده است. بنا بر 
نوشته های تاریخی، آتشکدۀ کازرون تا سدۀ سوم 

مهَی )قمری( کامل سالم بوده است.
آتشکدۀ کازرون با همین نام با شمارۀ ۳۳۱ در 
بهمن ماه ۱۳۱۸ خورشیدی به ثبت ملی رسیده 

است.

مردی که صریح زیست
سیدجواد  می گوید:  سجادی  صادق  سید 
طباطبایی برخلاف بسیار از ما ایرانی ها، صریح 
زندگی می کرد، صریح می نوشت و حاضر نبود بر 

سر عقایدش با کسی مصالحه کند.
این نویسنده و استاد دانشگاه، درپی درگذشت 
سیدجواد طباطبایی به ایسنا گفت: شخصیت 
آقای طباطبایی بارز بود. چیز پنهانی نداشت؛ 
آقای طباطبایی آنطور  که می اندیشید، زندگی 
به همه می گفت  و  می کرد. همه می دانستند 
و می نوشت. نظریاتش را طرح می کرد و چیز 

پنهانی نداشت.
او با بیان اینکه شخصیت طباطبایی روشن، 
آقای طباطبایی  بود، گفت:  و جلوه گر  واضح  
برخلاف بسیاری از ما ایرانی ها که ریاکار هستیم، 
خیلی صریح زندگی می کرد، صریح می نوشت و 
حاضر نبود با کسی سر عقایدش و تحقیقاتی که 

می کرد، مصالحه کند.
نیز  طباطبایی  علمی  جایگاه  درباره  سجادی 
در  طباطبایی  آقای  گفت،  می توان  کرد:  بیان 
جدیدی  فصل  ایران  تاریخ نگاری  و  تاریخ نگری 
گشوده؛ به ویژه  تاریخ مشروطه.  او در تببین 
و تحقیق تاریخ مشروطه به شکل تازه ای پرداخته 
که نگاه مورخان را به این دوره بسیار مهم از ایران 
را می تواند دگرگون کند و تا اندازه ای هم دگرگون 

کرده است.
او خاطرنشان کرد: طباطبایی درباره تاریخ ایران 
به عنوان جریان به هم پیوسته، نظریات خاصی 
ایران شهری  آن ها   معروف ترین  که  داشت 
است که بسیاری از محققان جوان این نظریه 
تحقیق  می نویسند،  درباره اش  و  فهمیده اند  را 
می کنند و سعی می کنند تاریخ ایران را با این نگاه 

مورد تحلیل و تبیین قرار دهند.
ساله اش   ۳۰ دوستی  به  اشاره  با  سجادی 
برهمکار  علاوه  گفت:  فقید،  پژوهشگر  این  با 
بودن، با هم مأنوس بودیم. غیر از این که همکار 
بودیم رفاقت بسیار نزدیکی داشتیم، بنابر این 
و  علمی  کارهای  درباره  بسیاری  خاطره های 
است،  مهم تر  آنچه  اما  داریم.  اداری  کارهای 
پاکی طباطبایی در امر تحقیق و دوستی بود. در 
کار پژوهش در حوزه سیاست، حقوق و تاریخ 
دوره  از  و  از مشروطه   پیش  از  ایران  معاصر 
فتحعلی شاه، بی نظیر بود. تحلیل ها و نگاه هایی 
که می کر، متفاوت بود و دنبال زمینه های واقعی 
بروز نهضت مشروطه در ایران  بود و تاحد بسیار 
زیادی در تبیین این دوره موفق بود. طباطبایی 
اگر  عهد  به  وفای  و  روشن بینی  صراحت،  در 

نگوییم بی نظر، کم نظیر بود.
بحث  درباره  همچنین  سجادی  صادق  سید 
از  ایران  به  طباطبایی  سیدجواد  پیکر  انتقال 
آمریکا نیز گفت: پیشاپیش حس کرده بودم و 
از خود او شنیده بودم که مایل است در ایران 

باشد.

دستورالعملی ویژه برای 
معاونت های ارشاد

با  خود  توئیت  جدیدترین  در  فرهنگ  وزیر 
مدیران  نشست سراسری  در  به حضور  اشاره 
هنری  فرهنگی  کانون های  استانی  و  ستادی 
مساجد کشور نوشت: اجرای طرح ملی نهضت 
بازگشت به مساجد به عنوان دستورالعملی ویژه 
برای معاونت های مختلف وزارت فرهنگ پیش 

خواهد رفت.
یادداشت وزیر  ایسنا، متن کامل  به گزارش 

فرهنگ و ارشاد اسلامی به شرح زیر است:
»امروز در نشست سراسری مدیران کانون های 
فرهنگی هنری مساجد به این نکته اشاره کردم 
کانون  مهمترین  عنوان  به  مساجد  نقش  که 
تربیت  برای  سازی  انسان  و  پرورش  تربیت، 
که  آنطور  اخیر  سال های  در  متعهد،  هنرمند 

شایسته است مورد توجه قرار نگرفته است.
شعار  با  مردمی  دولت  در  فرهنگ   وزارت 
نهضت بازگشت به مساجد این امر را به عنوان 
مختلف  معاونت های  برای  ویژه  دستورالعملی 

وزارتخانه پیش خواهد برد.«
استانی  و  ستادی  مدیران  نشست  دومین 
سراسر  مساجد  هنری  و  فرهنگی  کانون های 
کشور پیش از ظهر پنجشنبه، یازدهم اسفندماه 
با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در سالن 
شهید سلیمانی اردوگاه شهید باهنر تهران برگزار 

شد.

دغدغه های  مهم ترین  از  یکی  روزها  این 
سینما  دست اندرکاران  دیگر  نیز  و  سینمادارها 
آن  سرنوشت  که  است  کشور  در  هنر  این  آینده 
آن  برای  باید  و  خورده  گره  متعددی  مسائل  به 
چاره جویی شود. شهریورماه امسال و به بهانه روز 
ملی سینما میزگردی با بررسی وضعیت سینما در 
خبرگزاری ایسنا برگزار و بر لزوم تغییر حکمرانی 
ماه  چند  گذشت  از  پس  حالا  شد.  تاکید  سینما 
هم  بعد  و  بود  مواجه  ناآرامی هایی  با  جامعه  که 
تنگناهای اقتصادی پیش آمد، بسیاری از فعالان 
آن  آینده  و  حوزه  این  شرایط  به  نسبت  سینما 
از  یکی  این زمینه مدیر  نگرانی می کنند. در  ابراز 
سینماهای پرمخاطب کشور نکاتی را در گفت وگو 

با ایسنا مطرح کرد.
به  مصاحبه  این  ابتدای  در  نوروزی  سجاد 
است  پایان  به  رو  که  سالی  در  سینما  وضعیت 
در شرایطی  را   ۱۴۰۱ نوروز  ما  و گفت:  کرد  اشاره 
آغاز کردیم که وضعیت کرونا تا حدی شکننده بود، 
یعنی نه پاندمی در اوج بود و نه به طور کامل از 
آن گذر کرده بودیم. بعد از تعطیلات نوروز به ماه 
خوب  هنوز  سینماها  فروش  که  رسیدیم  رمضان 
ریزش  یک  دچار  پاندمی  دوران  از  درواقع  نبود. 
جدی مخاطب نسبت به سال ۱۳۹۸ شده بودیم 
توجه  با  امسال  مردادماه  اواخر  از  ریزش  این  که 
و  فیلم های گوناگون  از  اکران یک سبد متنوع  به 
استقبال مردم در حال جبران شدن بود تا اینکه 
به ناآرامی های اخیر رسیدیم. در آن مقطع امیدوار 
بودیم که می توانیم به وضعیتی با یک اختلاف ۳۰ 
درصدی نسبت به سال ۹۸ برسیم ولی با شرایط 
الان  و  شد  مشکل  دچار  کاملا  روند  این  جامعه 
تقریباً در وضعیت مشابه با تیر ماه ۱۴۰۱ هستیم 

که اصلا شرایط خوبی نیست.
بیان  پرسش  دسته  یک   طرح  با  ادامه  در  او 
که  است  این  اصلی  در حال حاضر مسئله  کرد: 
بدانیم ما چطور می خواهیم به سینما نگاه کنیم؟ 
کنیم؟  تولید  فیلم  می خواهیم  چطور  آینده  سال 
آیا  چطور می خواهیم سینماداری کنیم؟ و اساساً 
تمام  با  سینما”  “صنعت  عنوان  با  مسئله ای  به 
ویژگی های علمی، شرایط ایجابی و استانداردهای 
آنچه  با  این پرسش ها  قائل هستیم؟  ضروری اش 
می شدند  مطرح   ۹۰ و   ۸۰ و   ۷۰ دهه های  در 
متفاوت هستند، چون پرسش های آن مقطع دیگر 
موضوعیت خود را از دست داده و شرایط جدیدی 
پیش آمده است. پرسش های قدیمی کهنه شده اند 
و ما نمی توانیم مدیریت سینما را در سده جدید 
و  مدیریت  دهه  چند  آن  دغدغه های  جنس  با 
راهبری کنیم. الان ماهیت جدید و رقبای جدیدی 
پیدا شده اند که پیش فرض ها و پرسش ها را عوض 
می کنند و وقتی این ها تغییر کنند، صورت مسئله 
هم عوض می شود و با تغییر صورت مسئله باید راه 

حل جدید پیدا کرد.
وی افزود: تمام آنچه امروز درباره سینما بحث 
می شود یک سری حاشیه است که در تبلیغات و 
نزاع های صنفی خلاصه شده و بیشتر سبب اتلاف 
وقت و دور شدن ما از مسئله اصلی است. ما این 
روزها چند پیج اینستاگرامی پر زرق و برق داریم 
تبلیغ  را  سینمایی  و  سریالی  تولیدات  جوری  که 
می کنند، انگار در دل هالیوودی نشسته ای و همه 
این  تنها چیزی که کم داریم  چیز مرتب است و 
است که بدانیم فلان سریال کیِ پخش می شود یا 
چه اتفاقی در قسمت جدید آن قرار است رخ دهد. 
دقت  سینمایی  مدیران  صحبت های  به  هم  اگر 
کنیم، می بینیم بیشتر درباره این است که به کدام 
فیلم پروانه ساخت و نمایش داده شده یا نشده 
و به کدام فیلم فقط پروانه نمایش خارجی داده 
شده است. کاملا واضح است که هنوز درگیر نظام 
مدیریتی دهه ۷۰ و ۸۰ خود هستند و از آن طرف 
سینماداران  انجمن  می کنید،  نگاه  را  وقتی صنف 
هم  انتخابات  حتی  است  دو، سه سال  که  است 
گذاشته  کنار  را  خود  اساسنامه  و  نمی کند  برگزار 
این  غیرقانونی فعالیت می کند. واقعیت  و تقریباً 
است که اگر من به عنوان سینمادار یا کسی که 
یکی  دارم، در  و هنر  سال هاست دغدغه فرهنگ 
از این موقعیت ها )مدیریتی، صنفی یا تبلیغاتی( 
قرار بگیرم هیچ  راه حلی ندارم چراکه سینما در 
یک لوپ پرتناقض گیر کرده و بعدها امکان فساد و 

رویکردهای شبهه ناک هم در آن وجود دارد.
بنیادین جدید است  بیان کرد: پرسش  نوروزی 
با  می خواهید  چگونه  چیست؟  سینما  آینده  که 
سینما مواجه شوید؟ تلقی و فهم شما از ماهیتی 
اقسام  و  انواع  حضور  در  هم  آن   سینما،  نام  به 
پیش فرض  چیست؟  خانگی  نمایش  شبکه های 
اصلی این است که آیا می توان با موقعیت فعلی 
به آینده سینما نگاه کرد؟ صورت مسئله این است 
که آیا قرار است یک نقشه توسعه و رو به رشد 
برای سینمای ایران متصور شویم؟ اگر قرار است 

متصور شویم در این برنامه توسعه، موقعیت فعلی 
از منظر صنف، تبلیغات و مدیریت می تواند محل 
تاکنون  گانه  موقعیت های سه  این  آیا  باشد؟  اثر 
این پرسش آخر حتما خیر  راهگشا بودند؟ پاسخ 
است و می توان با عدد و ارقام درباره آن بحث کرد.
او ادامه داد: سینمای ایران قبل از شیوع کرونا و 
در سال ۱۳۹۸، ۲۹۰ میلیارد تومان فروش داشت 
که در معنای اقتصادی می توان آن را معادل قیمت 
دو آپارتمان در خیابان فرشته در آن زمان دانست. 
در آن سال حدود ۸۰ فیلم تولید شده بود که اگر 
سه  هزینه  متوسط  طور  به  کدام  هر  تولید  برای 
میلیارد تومان را درنظر بگیریم، به رقم ۲۴۰ میلیارد 
 ۱۰ اگر حدود  هم  فروش  رقم  از  تومان می رسیم. 
درصد  مالیات بر ارزش افزوده کسر کنیم می شود 
از رقم فروش۲۶۰  نهایت  و در  تومان  میلیارد   ۳۰
میلیارد تومان باقی می ماند که ۵۰ درصد آن یعنی 
سینمادارهاست.  به  متعلق  تومان  میلیارد   ۱۳۰
پس سیستم تولید در سینمای ایران در سه سال 
 ۲۴۰ ولی  داشته  درآمد  تومان  میلیارد   ۱۳۰ قبل، 
میلیارد تومان برایش هزینه شده، آیا این سیستم 
ورشکسته نیست؟ چطور به حیات خود ادامه داده 
با  است  قرار  هم  پیش رو  در سال های  آیا  است؟ 

همین فرمول پیش برویم؟
وی در ادامه به برخی دستمزدهای عوامل تولید 
بویژه بازیگران اشاره کرد و گفت: نکته بعدی این 
است که خبر رسیده بازیگرانی در برخی سریال های 
تومان  میلیارد  سه  ماهانه  خانگی  نمایش  شبکه 
با متوسط کار در هشت  این رقم  دستمزد دارند. 
ماه حدود ۲۴ میلیارد تومان می شود. با یادآوری 
اینکه در بیزینس های فرهنگی و هنری بیشتر از ۱۰ 
درصد سود نمی توان متصور شد، باید گفت که ۲۵ 
میلیارد تومان دستمزد، حاصل یک چرخش مالی 
۲۵۰ میلیارد تومانی است، در حالی که فروش کل 
اوج خود در سال ۹۸،  ایران در روزهای  سینمای 
می گیریم  نتیجه  پس  بوده  تومان  میلیارد   ۲۹۰
دستمزدی که به یک هنرمند داده می شود تقریباً 
معادل سود یک سال سینمای ایران است؛ درواقع 
پرسش این است که با احتساب آن ۱۰ درصد سود، 
چه میزان سرمایه گذاری انجام شده تا ۲۹۰ میلیارد 
تومان فروش در سینمای ایران خلق شود؟ قطعا 
پاسخ یک سرمایه گذاری چند هزار میلیارد تومانی 
است که به یک چرخش مالی ۲۹۰ میلیاردی منجر 
شده و درنهایت سود آن دستمزد یک بازیگر شده 
درباره  کردن  صحبت  میِ کنم  تاکید  البته  است. 
کاری  کم،  یا  است  زیاد  دستمزد  رقم  این  اینکه 
احمقانه است چون مسئله اصلاً این نیست، بلکه 
این است که تراز و توازن عقلانی کجاست؟ ما در 
مرحله  ماقبل از این هستیم که بخواهیم درباره این 
دستمزد قضاوتی داشته باشیم. فعلاً در این مرحله 

هستیم که بدانیم در چه پدیده عجیب و غریبی 
سر می کنیم و با همین پدیده هم انگار قرار است 
در سال ۱۴۰۲ پیش برویم. بنابراین به سوال های 
سینمای  توسعه  نقشه  برمی گردم؛  خود  اولیه 
ایران کجاست؟ چه کسی باید این نقشه و برنامه 
آیا  سینمایی؟  صنوف  ارشاد؟  وزارت  بنویسد؟  را 
بدون نقشه و طرح می توان به بقای هر بیزینس یا 
صنعتی امیدوار بود؟ آیا بیزینس و صنعت بدون 
نقشه ی راه داریم؟ آیا قرار است عمر و آینده ما 
فیلم های  و  ممیزی  سر  بر  بحث  صرف  همچنان 
پخش کننده  و  سینمادار  میان  دعوا  و  توقیفی 

بگذرد؟
نوروزی در پاسخ به اینکه در حال حاضر بحث 
روز سینما، گرانی بلیت است و وقتی تجربه نشان 
و  کارگشا  چندان  نتیجه  به  برنامه ریزی ها  داده 
معتقدم  گفت:  کرد؟  باید  چه  نرسیده  عملیاتی 
ندارید  آمایش محیط  و  توسعه  نقشه  وقتی شما 
و  جدی  برنامه ریزی  نمی توانید  طبیعی  طور  به 
شود  می  انجام  آنچه  پس  باشید؛  داشته  جدید 
صرفا دست و پا زدن برای بقاء است نه توسعه، 
و این نقطه مرگ یک صنعت است. اینکه قیمت 
بلیت سینما چقدر باشد یک مسئله انحرافی است. 
اگر شما بگویید قیمت بلیت ۵۰ هزار تومان باشد، 
من می پرسم چرا؟ اگر بگویید ۱۰۰ هزار تومان باز 
به  چرا  که  است  این  مسئله  چرا؟  می پرسم  هم 
این “چراها” جواب نمی دهیم؟ در کجای دنیا یک 
دستورالعمل واحد برای تمام مخاطب سینما اعمال 
می شود؟ آیا جز این است که بلیت سینما در هفته 
اول اکران یک فیلم یک قیمت دارد و در هفته های 
معلولان  برای  دیگر؟  قیمت  یک  سوم،  و  دوم 
سه  فیلم های  و  دانشجویان  و  بازنشستگان  و 
ساعتی و ... هم هر کدام نرخ های متنوع در نظر 
می گیرند. این تصمیم به این دلیل است که آن ها 
به پرسش های خود و نقشه توسعه پاسخ داده اند 
ولی ما می خواهیم با پیش فرض های دهه ۷۰ برای 
سال ۱۴۰۲ برنامه ریزی کنیم، یعنی همان طور که 
معاونت سینمایی ارشاد بود و می نشستند دور هم 
تا در یک شیوه کلاسیک، پخش کننده و سینمادار 
توافق کنند که چه فیلم هایی اکران شود. پرسش 
شئونات  و  زندگی  وضعیت  کدام  که  اینجاست 
فرهنگی ما مشابه دهه ۷۰ است که با همان روش 

در سال ۱۴۰۱ کار کردیم؟
مدیر پردیس سینمایی آزادی در پاسخ به اینکه 
بیان  دارد؟  تغییر  به  امیدی  وضعیت  این  در  آیا 
کرد: من به نسل جدیدی که فعالیت می کند امید 
دارم ولی به آن ها میدان کار داده نمی شود. آن ها 
در بدنه سینما در حوزه های مختلف تهیه کنندگی، 
پخش، بازیگری، کارگردانی و سینماداری به اندازه 
خودشان کار می کنند و در نقاطی هم که فعالیت 

سینما  غالب  برآیند  منتها  بودند  موفق  کرده اند 
نیستند و جریان مدیریتی در ادوار مختلف به این 
طیف چندان توجه نکرده و نمی کند، چون این گروه 
یکسری بحث های حرفه ای دارند و ماهیتشان مثل 

دوران کلاسیک نیست و دنبال معامله نیستند.
برای  باید  توسعه  »نقشه  اینکه  بیان  با  او 
مخاطب طراحی شود و خواست منِ پخش کننده 
یا تهیه کننده در این ماجرا محلی از اعراب ندارد« 
حوزه  زیرمجموعه  سینماهای  برخی  در  آنچه  به 
مشهد  هویزه  و  آزادی  پردیس  جمله  از  هنری 
انجام شده اشاره و اظهار کرد: در بخش معاونت 
طراحی  سیستمی  سوره  سینمایی  سازمان  توزیع 
شد با عنوان “سفر مشتری” که برای متخصصان 
تبلیغات واژه ای آشناست. ما بررسی می کنیم که 
مثلا مردم پردیس آزادی را چطور ارزیابی می کنند و 
چه توقعی دارند. چردا عده ای به سینما نمی روند؟ 
چند درصد مخاطبان فیلم کمدی دوست دارند؟ 
چند درصد فیلم اجتماعی، دفاع مقدسی و اکشن؟ 
این اطلاعات را استخراج کرده ایم که تبدیل  تمام 
چه  با  می دانیم  حالا  و  است  شده  کتاب  یک  به 
ماهیتی مواجه هستیم و بر اساس میل مخاطب، 
نقشه توسعه را طراحی می کنیم. این الگو باید به 
کل سینماهای کشور تعمیم داده شود و این همان 
می شود.  گفته  محیطی  آمایش  که  است  چیزی 
طیف های  تا  شود  انجام  ملی  پژوهش  یک  باید 
راه های  بعد  و  بیایند  ایران در  مخاطب سینمای 
تولید،  نقشه،  این  شود.  استخراج  مخاطب  رشد 
توزیع و اکران را دربرمی گیرد و در نتیجه تهیه کننده 
و پخش کننده و سینمادار را با هم شامل می شود 
و وظایف هر کدام مشخص خواهد شد. آن وقت 
در این نقشه توسعه دیگر نمی توانید یک نرخ بلیت 
تعیین کنید چون صورت مسئله، توسعه است نه 
بقاء. من معتقدم درجا زدن در مرحله بقاء یعنی 
این حیات  نباتی.  یا نهایتا یک حیات  تمام شدن 
نباتی دیگر زندگی یا رشد و توسعه نام ندارد و به 
همین دلیل با یک تکانه سیاسی و اجتماعی هم 

فاتحه آن را باید خواند.  
او در پایان تاکید کرد: اگر اراده ای وجود داشته 
باشد، ظرف سه تا چهار ماه این نقشه توسعه قابل 
طراحی است ولی متاسفانه اراده ای برای آن وجود 
بنگاه داری  از  شود  طراحی  نقشه  این  اگر  ندارد. 
معاملات دهه هفتادی باید خداحافظی کرد و آیا 
صنوف حاضرند از این شیوه خداحافظی کنند؟ یا 
همچنان می خواهند بدون فعالیت صنفی برمبنای 
رشد و توسعه و تجربه های جدید، صرفاً به دنبال 
هیات   سر  بر  دعوا  و  سیاسی  بیانیه های  و  بیمه 
مدیره و کار در پروژه های حکومتی باشند؟ البته این 
پرسش فقط مختص صنف نیست و وزارت ارشاد 
هم باید بداند که با یک دوره جدید روبه رو است.  

مدیر سینما آزادی مطرح کرد

از دستمزدهای ۲۵ میلیاردی تا گیر کردن سینما در یک لوپ پرتناقض
مدیر پردیس سینمایی آزادی با بیان اینکه سینمای ایران در حال حاضر یک زندگی نباتی دارد، تاکید کرد: سینما را با پیش فرض ها و برنامه های دهه های ۷۰ 

تا ۹۰ خورشیدی نمی توان جلو برد و باید یک نقشه راه جدید تعریف شود.

خبر رسیده 
بازیگرانی 
در برخی 

سریال های 
شبکه نمایش 
خانگی ماهانه 

سه میلیارد 
تومان دستمزد 

دارند. این 
رقم با متوسط 
کار در هشت 
ماه حدود 24 

میلیارد تومان 
می شود

شکل گیری  کوتاه،  سینمای  دستاوردهای  به  اشاره  ضمن  تبریزی  کمال 
فرآیند  در  که  دانست  اتفاقاتی  محصول  را  است«  من  با  »لیلی  فیلمنامه 
حضورش در مناطق جنگی برای ساخت فیلم های کوتاه با آن ها مواجه شده 

بود.
داوری  هیات  عضو  و  سینما  فیلمنامه نویس  و  کارگردان  تبریزی  کمال 
سیزدهمین جشنواره بین المللی فیلم ۱۰۰ در گفت وگو با مهر، در پاسخ به 
اینکه ساختن فیلم کوتاه سخت تر است یا فیلم بلند، گفت: در دوران جوانی 
اندازه کاری که می کنی خیلی مهم  شعاری داشتیم که می گفتیم فرمت و 
نیست. شما فیلم کوتاه می سازید و مهم نیست با چه قطعی آن را می سازید، 
مهم این است که با آن شور، علاقه و اشتیاق کار خود را انجام دهید و وقتی 

این ویژگی را داشته باشید همه سختی ها کنار می رود.
وی در ادامه افزود: البته سختی در همه کارها وجود دارد و قطعاً سختی 
در سینمای بلند و حرفه ای بیشتر است، در سینمای کوتاه هم سختی کم 
نیست ولی زمانی که عشق و علاقه وجود داشته باشد تمام سختی ها کنار 
به حیات جدیدی دست می یابد.  فیلم خود  با ساختن  فیلمساز  و  می رود 
از طریق مدیوم سینما وارد فضای  یعنی شما کاری می کنید که مخاطبان 

ذهنی شما شوند.
تبریزی درباره تجربه یا خاطره ای از ساخت فیلم کوتاه و رجوع به آن برای 
ساخت فیلم بلند گفت: قطعاً این تجربه ها بسیار بوده است؛ برای نمونه در 
یک فیلم کوتاهی که کار می کردم یا کلاس هایی که شرکت می کردیم و طی 

آن بحث های مختلفی که در زمینه های مختلف سینما داشتیم، تجربه هایی را 
برایمان رقم می زد که طی تجربه و اتفاقات آن فیلم کوتاه، به فیلمنامه »لیلی 

با من است« در سینمای حرفه ای رسیدیم.
به اندوخته ها و تجربه ها اتکا نکنید

او در ادامه این بحث اضافه کرد: آن زمان ما جوان بودیم و اگر اتفاقاتی 
این کار را برای  در مناطق جنگی رخ می داد، برای فیلمبرداری می رفتیم و 
خودمان انجام می دادیم؛ همین تجربیات در ساخت فیلم بلند به من کمک 

زیادی کرد.
این کارگردان مطرح سینما در ادامه در توصیه به فیلمسازان موفق آینده 
ایران گفت: معمولاً جوان هایی که می خواهند اولین فیلم خود را  سینمای 
بسازند، بسیار محتاط و حساس هستند و با دقت به جزییات نگاه می کنند؛ 
بهترین توصیه ای که می توانم به آن ها بکنم که خودم هم بعد از این همه 
سال به آن رسیدم و معتقدم از این زاویه نگاه کردن حتماً آدم ها را موفق 
می کند، این است که وقتی می خواهند کاری را انجام دهند، تصور کنند برای 
اولین بار است که این کار را انجام می دهند و به اینکه چقدر اندوخته و تجربه 

دارند، متکی نباشند.
کارگردان فیلم سینمایی »مارمولک« در ادامه این بحث اضافه کرد: اگر در 
تمام کارها این موضوع سرلوحه ذهن و فکر، عمل و اقدامشان باشد، قطعاً 
آدم های موفقی می شوند، در غیر این صورت خیلی منتظر موفقیت نباشند.

هنر زاییده محدودیت است

تبریزی درباره حضور در جشنواره فیلم ۱۰۰ و تاثیر آن در مسیر فیلمسازی 
فیلمسازان جوان بیان کرد: وقتی شما محدودیت را در عرصه هنر افزایش 
می دهید، میزان خلاقیت هم افزایش پیدا می کند. آدم بزرگی در سینما به 
نام رودلف آرنهایم که کتاب معروفی به نام »فیلم به عنوان هنر« نوشته 
است، در صفحه اول کتابش اولین جمله ای که در آن نوشته شده این است 
که هنر زاییده محدودیت است. وقتی تصویر یا عکسی می گیرید به مخاطب 
خود می گویید که به این قابی که در تصویر وجود دارد، نگاه و مابقی را حذف 

کنند، درست برخلاف چیزی که در زندگی واقعی ما وجود دارد.
از مخاطب خود دعوت کنید  اینکه  این محدودیت و  بنابراین  افزود:  وی 
که از منظر دیگر و محدودی به همه چیز نگاه کند، سبب شروع خلاقیت 
به  کوتاه  سینمای  در  بتوانید  اینکه شما  می شود.  مختلف  هنرهای  بروز  و 
ممکن  که  برسید  خلاقیت  اوج  به  دارید،  که  بیشتری  محدودیت  دلیل 
است سینماگران حرفه ای در فیلم بلند نتوانند این کار را انجام دهند، این 

محدودیت در این عرصه سبب بروز اتفاقات عجیب و غریب می شود.
این کارگردان مطرح سینما در پایان عنوان کرد: امسال که فیلم های راه 
تماشا  داوران  با  را   ۱۰۰ فیلم  سیزدهمین جشنواره  مسابقه  بخش  به  یافته 
می کردیم، در چند فیلم شاهد این موضوع بودیم. یعنی در چند مورد، یک 
فیلم ۱۰۰ ثانیه ای به گونه ای بود که توانسته بود به اندازه یک فیلم بلند حرفی 
که می خواهد را به مخاطب منتقل کند و از این جهت موفق تر و عمیق تر و 

تأثیرگذارتر بوده است.

کمال تبریزی مطرح کرد
از تجربه فیلم کوتاه به »لیلی با من است«  رسیدم


